
ش��ايد بدتر و غيرقابل تحمل از فاجع��ه اي كه در 
مدرسه غيرانتفاعي زاهدان رخ داد و منجر به فوت 
سه دانش آموز اول ابتدايي شد، حرف ها و اقداماتي 
باشد كه بعد از آن از طرف مسئولان امر مي بينيم و 
مي شنويم.  اول اينكه روز گذشته  دادستان عمومي 
و انقلاب زاهدان با اشاره به حادثه تلخ آتش سوزي 
پيش دبس��تاني اسوه حس��نه زاهدان، اعلام كرد: 
»براي جلوگيري از اين گونه حوادث ناگوار، به دو 
ارگان بهزيس��تي و آموزش و پرورش استان ابلاغ 
شد تا مدارسي كه استاندارد نيست، پلمب شود.« 
حجت الاسلام موحدي راد از نظارت ويژه بر مدارس 
نا ايمن در خصوص وسايل گرمايشي و سرمايشي نيز 
خبر داد و افزود: »در اين رابطه دستور بازداشت مدير 
و مربي آموزشي مدرسه صادر شد.« چرا اين اقدام 
بايد بعد از پژمرده شدن چند شاخه گل انجام شود؟ 
آيا اگر اين اتفاق نمي افتاد كسي به فكر رسيدگي 
به مدارس ناامن و سيستم خطرناك سرمايشي و 
گرمايشي آنها نمي افتاد؟  هر چند اينگونه اقدامات 
هم مقطعي بوده و فقط براي خالي نبودن عريضه 
انجام مي شود. چراكه اگر قرار بود كاري شود بعد از 
بدترين فاجعه اي كه هنوز هم زخم آن بر دل جامعه 

باقي مانده، يعني »شين آباد« انجام مي شد. 
   ما اصلاً به زاهدان و اتفاقاتش كاري نداريم 
همين 12 هفته پيش بود ك��ه فيلمي در فضاي 
مجازي دست به دست مي چرخيد كه حكايت از 
گرم كردن كلاس درس با ذغال داشت. بعد از آن به 
جاي اينكه مسئولان به دنبال يافتن اين كلاس و 
مدرسه باشند، يكي يكي آمدند و آنچه كه عيان بود 
را تكذيب كردند و رفتند. يعني درست مثل دفعات 
قبل، صورت مسئله پاك ش��د بعد نوشتيم فصل 
پاييز رو به پايان اس��ت و با رسيدن زمستان سوز 
سرما همكلاس دانش آموزان لرستاني. اين حرف 
ما نبود چون ردپاي مدارس يخ زده را مي توانستيم 
در سخنان مسئولان استان پيدا كنيم زماني كه 
اعلام كردند: »سيس��تم گرمايشي ۷ هزار كلاس 
استاندارد نيست.« بر اساس اعلام مسئولان متولي 
در لرستان، سيستم گرمايشي ۷ هزار كلاس درس 
اين استان استاندارد نيست، تا سوز سرما لابلاي 
نيمكت هاي تحرير بچرخد و منتظر وقوع حادثه اي 
دلخراش باشد. چون آقايان مي گويند اعتباري براي 
تجهيز اين تعداد كلاس درس به سيستم گرمايشي 
نداريم.  حالا مديركل نوس��ازي مدارس لرستان 

خيلي راحت مي گويد: »به احتمال زياد نتوانيم به 
ميزان سال قبل گرمايش كلاس هاي درس را فراهم 
كنيم.«  اين سخنان در حالي مطرح مي شود كه 
پيش از اين رضا زيني وند مديركل آموزش و پرورش 
لرستان در ش��وراي آموزش و پرورش لرستان با 
تأكيد بر تأمين س��وخت مورد ني��از مدارس فاقد 
لوله كشي گاز در فصل سرما، گفته بود: »نزديك 
به هزار و ۵۰ مدرسه در سطح استان كد تخريبي 
خورده اند.«  تأسف بار اينكه مسئولان استاني رسماً 
اعلام مي كنند نوس��ازي مدارس اعتب��اري براي 
گازكشي و لوله كشي مدارس اختصاص نمي دهد. 
بنابر اين به خاطر كمبود فضاي آموزش��ي ناچار 
به استفاده از بخش��ي از مدارس در حال تخريب 
هستيم!  حالا در شرايطي كه مسئولان كشوري 
وجود نفت و گازوئيل در مدارس را انكار مي كنند 
مديركل آموزش و پرورش لرستان از شركت نفت 
استان خواهش مي كند تا حدود يك ميليون و ۷۳۹ 
هزار ليتر نفت و ۵1۸ هزار ليتر گازوئيل براي اين 

مدارس اختصاص دهد. 
   وعده هايي براي كسب رأي

اما در اوايل س��ال تحصيلي س��ال گذشته يعني 

در مهر م��اه ۹6 بود ك��ه وزير آم��وزش و پرورش 
صراحتاً اع��لام كرد: »بي��ش از 4۰ درصد مدارس 
كشور فاقد سيس��تم گرمايشي مناسب هستند.« 
اين مه��ر تأييدي بر خطرات احتمال��ي بود كه در 
كمين دانش آموزان نشسته حالا به خبرهاي ناگوار 
تبديل و در فضاي رسانه اي كشور مي چرخد.  وقتي 
وزير از نداشتن سيستم گرمايش��ي استاندارد در 
مدارس صحبت كرد حتم��اً منظورش اين بود كه 
بيشتر مدارس در مناطق و به ويژه روستاها بايد از 
چراغ هاي نفتي و گازوئيلي استفاده كنند و با پاي 
خود به استقبال حوادث بروند.  با اينكه همه وزرايي 
كه س��كان دار آموزش و پرورش ش��ده اند، وعده 
برطرف سازي اين مش��كل را در دوران كاري خود 
داده اند اما ادامه دار شدن فجايع كلاس ها هم نشان 
داده وعده ها براي كسب رأي بوده نه چيز ديگري. 

سه ماه بعد از حرف هاي آقاي وزير، معاون سازمان 
نوسازي مدارس با بيان اينكه سيستم گرمايشي ۳۰ 
هزار كلاس درس را استاندارد سازي مي كنيم، گفت: 
»در صورت تأمين منابع مالي، سيستم گرمايشي ۸۰ 
هزار كلاس درس طي2 سال استاندارد خواهد شد.« 
هر چند كسي ندانس��ت آن ۳۰ هزار مدرسه كدام 
مدرسه ها بوده اند و اما سؤال اينجاست، با اين پيش 
فرض كه اعتبارات نرسيد و آقايان هم نتوانستند 
۸۰ مدرسه ديگر را استاندارد كنند پس چرا پشت 
ميزهايشان ماندند و از بيت المال حقوق گرفتند؟ 
اما در مردادماه سال جاري رئيس سازمان نوسازي، 
توسعه و تجهيز مدارس كشور آمار و ارقام ديگري 
ارائه كرد و با اش��اره به اين ك��ه 6۰ درصد مدارس 
كشور از سيستم گرمايشي اس��تاندارد برخوردار 
هستند، گفت: »استاندارد سازي سيستم گرمايشي 
4۰ درصد مدارس كشور نيز در دستور كار است.« 
مهرالله رخشاني مهر تأكيد كرد: »پس از حادثه آتش 
سوزي مدرسه شين آباد پيرانشهر، مجلس تصميم 
خوبي گرفت. بر اساس آن از محل اعتبارات عوارض 
شركت گاز، درصدي در اختيار نوسازي مدارس قرار 
گرفت تا سيستم هاي گرمايشي مدارس استاندارد 
ش��ود.« پس كجا رفتن��د آن اعتباراتي كه رئيس 
سازمان نوسازي، توس��عه و تجهيز مدارس كشور 
خودش مي گويد به آنها تعلق گرفته اس��ت؟ مگر 
كارها اولويت بندي ندارند؟ سازمان با برنامه و طرح 
از پيش تعيين شده پيش نمي رود؟  همگان خوب 
مي دانند كه پراكندگي س��رانه فضاي آموزشي در 
سراسر كشور برابر نيس��ت و در برخي از استان ها 
نظير استان سيس��تان و بلوچستان، سرانه فضاي 
آموزشي به ازاي هر دانش آموز پايين تر از ميانگين 
كشوري است. با اين تفاسير آيا نبايد اولويت كارها از 

همين استان ها باشد؟ 
بخاري نفتي، بخاري نفتي است و اينكه از برخي 
استان ها خبر مي رس��د كه در مدارس روستايي 
از بخاري نفتي مجاز! اس��تفاده مي كنند، كمي 
مضحك است.  بر اس��اس گزارش هاي مستند، 
هنوز هستند كلاس هايي در روستاهاي كردستان 
و آذربايجان شرقي و غربي و ديگر استان ها كه با 
نفت و گازوئيل گرم مي شوند و اگر بخاري نفتي 
ممنوع است اما هنوز در اين كلاس ها خود نمايی 
می كن��د. با اين حال اگ��ر مدي��ر اداره آموزش و 
پرورش باشت در اس��تان كهگيلويه و بويراحمد 
اعلام كرده كه ۳۵ مدرس��ه اين شهرس��تان كه 
در روس��تاهاي محروم از برق و گاز قرار دارند از 
بخاري نفتي مجاز استفاده مي كنند، حتماً تعريف 
جداگانه اي از اس��تاندارد دارد و ش��ايد هم اين 

كفش پاره را در بيابان نعمتي مي داند.

با كاشت ۵۰۰ گلدان بذر گونه هاي بومي 
 حرکت مردمی در یاسوج 

برای حفظ طبيعت کهگيلویه و بویراحمد 
بخش اعظمي از درختان زاگرس را بلوط تشكيل مي دهد و بيماري هاي 
درختي، بروز گرد و غبار، كاهش بارندگي ه�ا و از همه مهم تر عوامل 
انساني نقش به سزايي در تخريب جنگل هاي بلوط منطقه دارد و حاصل 
اين عوامل اين است كه بلوط هاي زاگرس به سختي نفس مي كشند. به 
همين خاطر حالا گروهي از مردم دست در دست هم داده اند تا به داد 
محيط زيست برسند و با احساس مسئوليت در برابر اين موهبت الهي به 
حفظ و نگهداري آن بپردازند. كاري كه با كاشت ۵۰۰ گلدان بذر گونه هاي 
بومي در ش�هر ياس�وج در اس�تان كهگيلويه و بوير احمد آغاز شد. 

    
طي روزهاي اخير فعالان و دوستداران محيط زيست با همكاري سازمان 
مردم نهاد نهضت سبز زاگرس، كاش��ت بذر گونه هاي بومي با پوشش 

۵۰۰ گلدان را انجام دادند. 
در همين رابطه دبير اجرايي سازمان مردم نهاد نهضت سبز زاگرس با 
بيان اينكه بيش از ۵۰۰ بذر بلوط، س��ماغ، كله خنگ، بادام وحشي و 
چند بذر ديگر طي اين برنامه كشت شد، گفت: »اين بذور كشت شده در 

گلدان جهت انتقال به عرصه مورد نگه داري قرار خواهند گرفت.«
اميد س��جاديان با اش��اره به فعاليت هاي اين نهضت تصريح كرد: »با 
توجه به تخريب جنگل ها و دخالت انسان ها، گونه هاي بومي منطقه در 
حال از بين رفتن است كه نهضت سبز زاگرس در راستاي احيا و حفظ 
اين گونه ها چند سالي است كه اقدام به كاشت اين گونه ها در عرصه و 
نهالس��تان مي كند.« وي افزود: »اين نهصت به مدت ۷ سال مداوم در 
حال كاشت گونه هاي بومي از جمله بلوط در عرصه ها است و فعاليت ها 
شامل آموزش و كاش��ت بلوط در گلدان و عرصه هاي جنگلي تخريب 
شده بوده و همچنين چهار س��ال به عنوان دبيرخانه استاني جنگلانه 

مشغول در عرصه بوده و اقدام به كاشت كرده است.«
س��جاديان به برخي از اقدامات انجام شده اش��اره كرد و گفت: از سال 
پيش اقدام به ايجاد نهالستان از گونه بومي كرده ايم و گونه هاي بومي 
شامل بلوط، بنه، داغداغان، ول، زالزالك، گلابي وحشي، بادام وحشي، 
گلخنگ، سماق وحشي و تاگ، گونه هايي است كه امسال نيز اين تشكل 
اقدام به كاشت آنها كرده و نهال هاي كاشته شده هر سال به عرصه هاي 

جنگلي منتقل مي شود.«
وي با تشريح برنامه اجرا ش��ده طي روزهاي اخير هم گفت: »بيش از 
۵۰۰ گلدان با همكاري اداره كل محيط زيست استان و حضور گروه هاي 

كوهنوردي و علاقه مندان به محيط زيست در اين برنامه كاشته شد.«
كهگيلويه و بويراحمد آنقدر زيبا هست كه پايتخت طبيعت ايران نام 
بگيرد و اين به خاط��ر طبيعت خدادادي و پوش��ش گياهي و جنگلي 
استان است.  خوب است بدانيم بيش از ۸۵ درصد استان كهگيلويه و 
بويراحمد را منابع ملي تشكيل مي دهد. ۵۳ درصد اين سطح را جنگل 
تشكيل مي دهد كه پتانسيل خوبي است و كمتر استاني در كشور وجود 
دارد كه چنين وضعيتي داشته باشد.  كهگيلويه بويراحمد به خاطر تنوع 
گونه هاي گياهي، مرتعي و گياهان دارويي كه دارد و زيبايي هاي طبيعي 
و بكر و دست نخورده بودن به »پايتخت طبيعت ايران« معروف شده 
است و4۷۰ گونه گياه دارويي در اس��تان وجود دارد و بيش از 2۰۰۰ 
گونه گياهي در آن شناسايي شده و مهم تر اينكه نزديك به 16 درصد 

گونه هاي شناخته شده ايران در كوه دنا وجود دارد. 

اين يك گزارش تكراري و بي ارزش است. امروز حتماً در اكثر رسانه ها 
گزارش ها و آمار و ارقام متفاوتي از وضعيت مدارس ناامن و كلاس هايي 
كه هنوز به سيستم گرمايشي اس�تاندارد و بي خطر تجهيز نشده اند و 
در سراسر كش�ور دانش آموزان را در دل خود جاي مي دهند، به چاپ 
مي رسد و منتش�ر مي ش�ود. بهانه هم وجود دارد و چه اتفاقي بدتر از 
اينك�ه بدانيم چند كودك در كلاس مدرس�ه اي س�وختند و مردند...! 

البته درس�ت در آذر ماه سال گذشته هم نوش�تيم كه »مدرسه اي در 
خرم آباد دچار آتش س�وزي ش�د«، »آتش س�وزي در مدرسه ابتدايي 
»انقلاب اسلامي« در روستاي »ش�ين آباد«، »آتش سوزي در مدرسه 
شهيد كاتب روس�تاي حماملو« و چندين اتفاق تلخ ديگر، از  حوادثي 
هستند كه كش�ور را متأثر كرد اما مس�ئولان وقت را تكان نداد. پس 
اين گزارش تكراري است... مس�ئولان محترم به كارهايشان برسند!

زيبا احمدي

بالاخره بعد از چهار 

ميترا شهبازي
   گزارش 2

سال كلنگ شهرك 
صنعتي جاسك بر 
زمين زده شد. طرحي كه قرار است در مساحتي 
بالغ بر 2 هزار هكتار اجرايي شود و براي نخستين 
بار در سال 93 مطرح ش�ده بود حالا پس از چند 
سال اين وعده ديرينه رنگ تحقق به خود گرفت 
و قرار است بعد از افتتاح براي 2 هزار و 500 نيروي 
متخصص فرصت اش�تغالزايي ايجاد و صنايعي 
چون پالايشگاهي و پتروشيمي، فولاد، آلومينيوم، 
منيزيم، نيروگاه و كشتي سازي استان هرمزگان 
را فعال كند. اتفاقي ك�ه مي تواند هرمزگان را به 
قطب صنعتي جنوب كش�ور تبديل و در آينده 
بس�ترهاي بس�ياري براي ارزآوري فراهم كند. 

    
سرانجام بعد از چهار سال سكوت، كلنگ شهرك 
صنعتي جاسك بر زمين زده ش��د. طرحي كه در 
ابتداي كار قرار بود با همكاري چيني ها اجرايي شود 
و براي چندين هزار نفر فرصت اشتغال  ايجاد كند، 
اما در همان سال ها اين پروژه اقتصادي با مخالفت 
مستقيم مسئولان محيط زيس��ت روبه رو شد. با 
اين حال بعد از گذشت چند سال و رفت وآمدهاي  
متعدد در نهايت مسئولان براي اجراي اين طرح 
اقتصادي به توافق رسيدند. در اين خصوص چندي 
پيش فريدون همتي، اس��تاندار هرمزگان با بيان 
اينكه نقش شهرك هاي صنعتي در ايجاد اشتغال 
بسيار حائز اهميت است، گفته بود بايد مشكلات 
مربوط به واگذاري زمين، مشكلات زيرساختي و 
پاسخ به استعلامات شهرك هاي صنعتي را هرچه 
سريع تر برطرف كرد، بنابراين هنوز زمان زيادي از 
اين گفته استاندار نگذش��ته بود كه  بالاخره طرح 
اجرايي شهرك صنعتي جاسك كه مدتي  طولاني 

به تعويق افتاده بود،  دوباره به جريان افتاد. 
  2500 نفر  سر كار مي روند

روز گذش��ته كلنگ ش��هرك صنعتي جاسك در 

اس��تان هرمزگان بر زمين زده ش��د تا براي 2 هزار 
و۵۰۰ نفر اش��تغال ايج��اد ش��ود. در اين خصوص 
مديرعامل شركت شهرك هاي صنعتي هرمزگان 
مي گويد:»شهرك صنعتي جاسك به وسعت يكهزار 
هكتار با س��رمايه گذاري 4۰ هزار ميلي��ارد تومان 
درحال احداث است.« سيدامير اميرزاده با اشاره به 
رسالت  شركت ش��هرك هاي صنعتي، آماده سازي 
زيرساخت حوزه صنعت با تمركز بر صنايع كوچك 
و متوسط و به حركت در آوردن چرخ صنعت استان 
مي افزايد:»تا قبل از سال ۹۷ تنها در 11 شهرستان  
استان يك ش��هرك يا ناحيه صنعتي وجود داشت 
و پوشش شركت ش��هرك هاي صنعتي در استان، 
سراس��ري نبود.« از اي��ن رو س��ال ها  فراهم كردن 
زيرساخت هاي ايجاد شهرك هاي صنعتي مدنظر 
مسئولان اس��تاني قرار گرفته بود. در اين خصوص 
مديرعامل ش��ركت ش��هرك هاي صنعتي استان 
هرمزگان ادامه مي دهد:»با پيگيري ها و حمايت هاي 
صورت گرفته در سال ۹۷ بالاخره شهرك صنعتي 

جاسك كليد خورد و اولين قرارداد واگذاري زمين در 
اين شهرك صنعتي به وسعت يكهزار هكتار به امضا 
رسيد.« اين طرح اقتصادي كه به منزله يك انقلاب 
بزرگ در حوزه صنعتي استان هاي جنوبي شناخته 
مي شود هم اكنون درحال احداث است و قرار است 
در چند سال آينده به بهره برداري برسد. اتفاقي كه 
نه تنها مي تواند كمك بزرگي در راس��تاي كاهش 
بيكاري استان كند، بلكه زمينه افزايش توليد، اتكا به 
توانمندي هاي بومي و ارزآوري را هم فراهم مي كند. 
در اين خصوص امي��رزاده بي��ان مي كند:»صنايع 
جانبي در كنار اين صنعت ش��كل خواهد گرفت و 
شهرك صنعتي جاس��ك در آينده به عنوان يكي از 
شهرك هاي فعال خواهد بود؛ از اين رو تمركز شركت 
ش��هرك هاي صنعتي روي صنايع انرژي بر و بزرگ 
خواهد بود.« لازم به ذكر است اين شهرك صنعتي 
بعد از افتتاح قرار است در زمينه توليدات پالايشگاهي 
و پتروشيمي، فولاد، آلومينيوم، منيزيم، نيروگاه و 

كشتي سازي در استان هرمزگان فعاليت كند. 

  تحقق اقتصاد مقاومتي با شهرك جاسك
شهرستان جاس��ك با ۵۸ هزار نفر جمعيت در ۳۰۰ 
كيلومتري شرق بندرعباس مركز استان هرمزگان 
قرار دارد كه اجراي طرح شهرك صنعتي جاسك در 
آن به عنوان نخستين طرح شهرك صنعتي مشترك 
ايران با چين به حس��اب مي آيد كه با سرمايه گذاري 
بخش خصوصي انجام مي شود. اين پروژه قرار است 
در راستاي توسعه س��واحل مكران و اقدام عملي به 
سياست هاي اقتصاد مقاومتي اجرايي  شود. لازم به 
ذكر است تقريباً يك س��ال پيش به دنبال پيگيري 
مسئولان براي احداث شهرك صنعتي جاسك اسحاق 
جهانگيري معاون اول رئيس جمهور با حضور در اين 
بندر گفته بود در آينده  نزديك دهها واحد پتروشيمي 
و پالايشگاهي در جاسك مستقر خواهد شد و بخش 
خصوصي نيز بايد خود را براي حضور در اين منطقه 
و مش��اركت با همكاران بين المللي آم��اده كند. وي 
خواس��تار رفع موانع ايجاد شهرك صنعتي جاسك 
ش��ده و بيان كرده بود بايد مشكل اش��تغال جوانان 
تحصيلكرده را حل كرد و معيش��ت م��ردم را بهبود 
بخشيد. به گونه اي كه مردم احساس كنند  از امكانات 
و رفاه بهتري نسبت به گذش��ته برخوردار هستند. 
تمام اين حساس��يت ها و اقدامات زيرساختي هم از 
زماني آغاز شد  كه مقام معظم رهبري خواستار ايجاد 
كارگروهي در شوراي امنيت ملي به رياست معاون 
اول رئيس جمهور براي توسعه سواحل مكران شدند. 
از همين رو دولت و مسئولان استاني موظف شدند در 
راستاي توسعه اين مناطق جنوبي گام بردارند. حالا 
روز گذشته اولين كلنگ بر زمين نشسته و قرار است 
پنج سال ديگر نخستين روبان افتتاح هم قيچي شود، 
بنابراين اميد است بخش هاي مختلف اقتصادي استان 
همگي دست به دست هم در راستاي توسعه سواحل 
مكران كه بخشي از آن در استان هرمزگان قرار دارد 
گام بردارند و نه تنها مشكلات اقتصادي و رفاهي مردم 
را برطرف كنند، بلكه اين استان را به يكي از بزرگ ترين 

قطب هاي صنعتي و اقتصادي كشور تبديل نمايند. 

تبديل جاسك به قطب صنعتي جنوب كشور
 شهرك صنعتي جاسك با سرمايه گذاري 4۰ هزار ميليارد توماني 

براي توليدات پالايشگاهي و پتروشيمي، فولاد، آلومينيوم،منيزيم، نيروگاه و كشتي سازي در استان هرمزگان را ه اندازي مي شود
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 درهاي مدارس ناایمن در 31 استان
 به روي دانش آموزان باز است

اين گزارش تكراري است، مسئولان به كارهاي مهم تر برسند!

  بوشهر: مديركل حفاظت محيط زيست استان بوشهر به اثرات ناگوار 
ورود آلودگي هاي نفتي به دريا اشاره كرد و گفت: استان بوشهر به دليل 
قرارگيري مخازن بزرگ نفت و گاز، پايانه هاي صادراتي و خطوط لوله 
انتقال، همواره در معرض آسيب آلودگي نفتي قرار دارد. فرهاد قلي نژاد 
افزود: در شمال اس��تان پايانه هاي صادرات نفت و خطوط لوله و فلات 
قاره و در جنوب اس��تان پارس جنوبي قرار دارد ك��ه در هر يك از اين 

مناطق امكان ورود اين آلودگي هاي نفتي به دريا وجود دارد. 
  مركزي: مديركل راه آهن اراك گفت: تعميرات اساسي واگن هاي 
باري در اراك از ابتداي سال جاري تا پايان آبان ماه حدود ۹۳ درصد رشد 
داشته است و اين شهرستان به عنوان دومين قطب تعميرات واگن هاي 
باري در كشور مطرح اس��ت. جلال الدين كوكنار اضافه كرد: طي اين 
مدت هزار و ۸۳۰ واگن باري تعمير اساسي شده اند كه ۳1 درصد از كل 

تعميرات اساسي واگن هاي باري ناوگان راه آهن را شامل مي شود. 
  خراسان شمالي: مدير عامل پتروشيمي خراسان شمالي از ارزآوري 
۵6 ميليون دلاري مجتمع پتروشيمي خراسان شمالي طي سال جاري خبر 
داد. حسين شفيعي با اشاه به اينكه اكنون خبرهايي در راستاي احتمال 
قطع گاز اين واحد اقتصادي به گوش مي رسد، گفت: ضرر و زيان حاصل 
از قطع گاز در اين مجتمع هر روز 2 ميليارد تومان است كه اين امر ضربه 
بزرگي را به استان وارد خواهد كرد. وي ادامه داد: در اين مجتمع هيچ گونه 
مصرف خارج عرفي وجود ندارد و درخواست ما بر اين است تا صرفه جويي 

در حوزه گاز صورت گيرد اين شركت معاف از موضوع شود. 
   ايلام: معاون ميراث فرهنگي اداره كل ميراث فرهنگي، صنايع دستي 
و گردشگري استان ايلام از آغاز كاوش هاي باستان شناسي در حوضه 
آبگير سد ميمه شهرستان دهلران خبر داد. رويا ارجمندي افزود: پروژه 
ساخت س��د مخزني ميمه روي رودخانه مرزي ميمه از رودخانه هاي 
مرزي غرب كشور در سال 1۳۸۸ آغاز شده و بر همين اساس مطالعات 
باستان شناسي اين حوضه در دو فاز از طرف پژوهشگاه ميراث فرهنگي 
و گردشگري كل كشور تحت عنوان بررسي و شناسايي آثار فرهنگي و 

تاريخي و كاوش تعريف شده است.

 بهره برداري از 1370 واحد 
مسكن مهر در دهه فجر    

مديركل راه و شهرسازي مازندران با اشاره     مازندران
به اينكه از س�وي وزير راه و شهرس�ازي، 
مازندران به عنوان پايلوت احداث مسكن اجتماعي در كشور انتخاب شد 
از آمادگي مازندران براي احداث 10 هزار واحد مسكن اجتماعي خبر داد. 
 محمد نظري با اشاره به اينكه اين تعداد مسكن براي افراد زير پوشش 
كميته امداد، بهزيستي و اقشار كم درآمد ساخته مي شود گفت: در حال 
حاضر منتظر ابلاغ آئين نامه اجرايي مس��كن اجتماعي در تعداد مورد 
نياز و نحوه واگذاري مس��كن اجتماعي به افراد هس��تيم كه با توجه به 
گستردگي استان مازندران نياز هست تا اين مسكن ها در اختيار اقشار 
آسيب پذير جامعه قرار گيرد. وي افزود: در صورت ابلاغ آئين نامه اجرايي، 
مازندران آمادگي دارد تا تعداد 1۰ هزار واحد مسكن اجتماعي احداث 
و در اختيار اقشار آسيب پذير در كميته امداد امام خميني، بهزيستي و 
افراد كم درآمد قرار دهد. مديركل راه و شهرسازي مازندران به احداث 
نيمه كاره مسكن مهر در مازندران اشاره و تصريح كرد: حدود 4۸ هزار 
مسكن مهر در مازندران وجود دارد كه تاكنون 42 هزار واحد احداث و 
تحويل متقاضيان شده است. نظري ادامه داد: از 6 هزار واحد باقي مانده 
بيش از يك هزار ۳۷۰ واحد مس��كن مهر در اي��ام الله دهه مبارك فجر 
افتتاح و به بهره برداري مي رسد. اين مسئول يادآور شد: احداث 2 هزار و 
4۰۰واحد مسكن مهر نيز در حال اجراست كه ظرف 6 ماه آينده حدود 

4۰درصد اين واحدها تكميل و به مردم واگذار خواهد شد. 

استفاده از کالاي ایراني در بين دانش آموزان 
صومعه سرا نهادینه مي شود    

فرمانده حوزه مقاومت بس�يج اداري-     گيلان
كارگري و اصناف شهرستان صومعه سرا 
از آغ�از اج�راي ط�رح ايراني�ار در اي�ن شهرس�تان خب�ر داد. 
سرهنگ پاسدار مهدي پارس��ا گفت: اين طرح با هدف فرهنگ سازي 
در نسل چهارم انقلاب اسلامي به منظور اس��تفاده از كالاي ايراني در 
بين دانش آموزان اجرا مي شود. وي اضافه كرد: در اين طرح تعداد پنج 
مدرس��ه دخترانه و پسرانه در سطح متوس��طه اول و دوم انتخاب شده 
و دانش آموزان آنها از واحدهاي توليدي و صنعتي صومعه س��را بازديد 
مي كنند. پارسا ادامه داد: علاوه بر بازديد دانش آموزان از مراكز صنعتي، 
برخي مديران واحدهاي توليدي نيز با حض��ور در بين دانش آموزان از 
اهميت استفاده از كالاي ايراني صحبت مي كنند. فرمانده حوزه بسيج 
اداري- كارگري و اصناف صومعه سرا با اشاره به اينكه اين طرح توسط 
بس��يج كارگري و با همكاري بسيج دانش آموزي در س��ه مرحله اجرا 
مي شود گفت: تغيير ذائقه مردم به سمت مصرف محصولات و كالاهاي 
بومي امري مهم براي ايجاد و بقاي يك اقتصاد مولد و پويا اس��ت. بنابر 
اين همانگونه كه تجربه هايي از قبيل استفاده از كمربند ايمني و هميار 
پليس موفقيت اين رويكردها را در بين دانش آموزان در بر داش��ته لذا 
فرهنگ سازي خريد، استفاده و تبليغ كالاي ايراني كه با زحمت كارگر پر 

تلاش ايراني ساخته مي شود مي تواند تأثير به سزايي داشته باشد. 

 باغ پرندگان قم 
تا پایان سال به بهره برداري مي رسد    

   قم مدير عامل س�ازمان پارك ها و فضاي 
س�بز ش�هرداري قم از آغاز عمليات 
اح�داث فض�اي س�بز مجموع�ه پ�ارك پرن�دگان خب�ر داد. 
پيام جواديان گفت: عمليات احداث فضاي سبز مجموعه پارك پرندگان 
با توجه به تأكيدات شهردار قم در خصوص تكميل پروژه آغاز شده است. 
وي زمان تكميل پروژه مجموعه پارك پرن��دگان را با توجه به تأمين 
اعتبار مورد نياز آن تا اواخر س��ال اعلام كرد و اف��زود: عمليات احداث 
فضاي س��بز مجموعه پارك پرندگان در قالب س��ه پروژه خاكريزي و 
اصلاح بستر كاش��ت و همچنين پروژه لوله گذاري و اجراي شبكه آب 
و سيستم هاي آبرساني تحت فشار آغاز شده است. مدير عامل سازمان 
پارك ها و فضاي سبز شهرداري قم همچنين از آماده شدن اسناد پروژه 
كاش��ت و انتخاب پيمانكار خبر داد و گفت: طراحي كاشت مجموعه 
پارك پرندگان توس��ط كارگروه طراحي و توسعه فضاي سبز سازمان 
پارك ها و همكاران فضاي سبز منطقه انجام  شده و بر اساس اين طراحي 
اجرا مي شود. وي گام بعدي تكميل مجموعه پارك پرندگان را تجهيز 
باغ پرندگان اعلام كرد و ادامه داد: در صورت تكميل پروژه عمراني وارد 
فاز بعدي عمليات يعني تجهيز باغ پرندگان كه شامل مجموعه قفس ها 
و پرندگان است، خواهيم شد. جواديان با تأكيد دوباره بر تكميل پروژه 
مجموعه پارك پرندگان تا اواخر سال خاطرنش��ان كرد: تا پايان سال 
عمليات احداث فضاي سبز نيز تكميل  شده و مجموعه باغ پرندگان به 

بهره برداري رسيده و در اختيار شهروندان قرار مي گيرد. 

 37 هزار نفر تحت پوشش سواد آموزي
 در آذربایجان غربي قرار گرفتند   

معاون س�وادآموزي آم�وزش و پرورش     آذربايجان غربي
امس�ال  گف�ت:  آذربايجان غرب�ي 
تفاهم نامه اي در سطح استان به امضا رسيده تا 3۷ هزار و 225 نفر بي سواد 
در س�ه دوره س�وادآموزي، تحكيم و انتقال تحت پوشش قرار گيرند. 
بر  اساس اين تفاهم نامه افراد بي سواد در سه دوره سواد آموزي، تحكيم 
و انتقال تحت پوش��ش قرار مي گيرند كه در خصوص دو دوره تحكيم 
و انتقال 1۰۰ درصد تفاهم نامه اجرا ش��ده و حتي در برخي شهر هاي 
استان مازاد بر اين درصد هم تحت پوشش قرار گرفته است. وي ادامه 
داد: در بحث س��واد آموزي حدود ۸۰ درصد تحت پوشش قرار گرفته 
است كه تا كمتر از 2 ماه ديگر در اين رابطه هم به 1۰۰ درصد خواهيم 
رس��يد. معاون س��واد آموزي اداره كل آموزش و پرورش با بيان اينكه 
سياست كاري اداره كل بر ارتقاي نرخ با سوادي در سطح استان بيشتر 
از سهميه سالانه اس��ت، ادامه داد: بايد تا ۵ س��ال آينده بي سوادي در 
استان ريشه كن يا به حداقل ممكن برس��د. وي ايجاد مراكز يادگيري 
محلي را يكي از برنامه ها براي با سواد كردن افراد عنوان كرد و گفت: در 
سطح اس��تان 4۷ مركز يادگيري محلي وجود دارد كه نسبت به سال 
گذشته 1۰ مركز افزايش يافته اس��ت كه در اين مراكز از چند آموزش 
دهنده براي موضوع هاي آموزشي، مهارت هاي شغلي و زندگي استفاده 
مي شود. صميمي بيان كرد: اين مراكز در كنار آموزش به انگيزه اي براي 
افراد بي سواد تبديل مي شوند تا ضمن فراگيري سواد به صورت رايگان 
مهارت هاي شغلي و زندگي را دريافت كنند. معاون سواد آموزي اداره 
كل آموزش و پرورش آذربايجان غربي با بيان اينكه اين مراكز توس��ط 
بخش خصوصي داير مي شود، گفت: براي ايجاد مراكز يادگيري محلي 
در استان محدوديتي وجود ندارد و آمادگي داريم به هر ميزان اين مراكز 

افزايش پيدا كند و اعتبار آن را تأمين كنيم. 

اجراي 1۲ پروژه اکتشاف در طرح توسعه 
معادن استان چهارمحال و بختياري    

رئي�س س�ازمان صنع�ت، مع�دن     چهارمحال وبختياري
وتجارت از اجراي 12 پروژه اكتشاف 

در طرح توسعه معادن استان خبرداد.
سيد نعيم امامي گفت: اين پروژه ها شامل ۵ طرح استاني »مطالعات 
اكتشاف خاك نس��وز در مرزهاي پرمو ترياس اس��تان« با ۸۰ درصد 
پيش��رفت فيزيكي، »مطالعات اكتش��اف نيمه تفصيلي س��نگ هاي 
تزييني و نما در شهرس��تان اردل«  و »طرح اكتش��اف ژئو شيميايي 
گنبد هاي نمكي اس��تان با هدف شناس��ايي كاني هاي با ارزش« هر 
كدام با ۹۵ درصد پيش��رفت فيزيكي، »طرح اكتش��اف ژئوشيميايي 
بيتومين هاي اس��تان به منظور شناسايي فلزات س��نگين، كمياب و 
عناصر نادر« و»طرح اكتش��اف ژئو ش��يميايي خاك ه��اي صنعتي و 
استراتژيك« با ۹۰ درصدي پيشرفت فيزيكي و ۷ طرح ملي است. تهيه 
12 شيت نقشه زمين شناسي منطقه شمال استان، مطالعات شناسايي 
مناطق مستعد معدني در پهنه بردش��اه و مطالعات شناسايي مناطق 
مستعد معدني پهنه كوهرنگ هم از جمله طرح هاي اجرايي با سازمان 
زمين شناسي كشور در چهارمحال و بختياري است. وي افزود: طرح 
ايجاد مجتمع فرآوري توليد دولوميت كلس��ينه و استحصال منيزيم 
از دولوميت، طرح پيشنهادي توليد كاغذ از س��نگ آهك، ايجاد زير 
ساخت هاي مناطق معدني، مطالعات شناسايي مناطق مستعد معدني 
در پهنه ماركده از ديگر طرح هاي اجرايي با مشاركت سازمان توسعه و 

نوسازي معادن و صنايع معدني ايران در اين استان است.
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